
لضمان تحديث السجل التجاري، وتحفيز المستثمرين على تصحيح أوضاعهم القانونية.  
لماذا أطلقت سلطة أبوظبي للتسجيل ADRA هذه المبادرة لتجديد الرخص المنتهية والمشطوبة؟  .1

يشمل جميع الرخص الاقتصادية .  
ما أنواع الرخص التي يشملها هذا الإجراء؟  .2

ما أنواع الرخص التي تشملها المبادرة ضمن المرحلة الأولى؟  .3
تشمل جميع الرخص الاقتصادية المنتهية قبل 2010.  

عقد إيجار موثق.  
ما هي الوثائق المطلوبة لتجديد الرخصة؟  .4

متى يمكنني تجديد رخصتي المنتهية؟  .5
يمكن تجديد الرخصة المنتهية في أي وقت، وفي حال تم شطب الرخصة، يتم حجز اسم تجاري قبل التجديد.  

هل يمكنني تجديد رخصتي عبر منصة "تم"؟  .6

ما الوثائق التي يجب إحضارها عند زيارة سلطة أبوظبي للتسجيل ADRA لتوفيق أوضاع الرخصة؟  .7
لا يوجد مستندات.  

هل يمكن لشخص آخر مثل مندوب العلاقات العامة PRO لتجديد أو إلغاء الرخصة نيابة عني؟  .8
نعم، بشرط وجود تفويض رسمي أو وكالة قانونية.  

هل سيؤثر شطب الرخصة على تأشيرة الإقامة أو الوضع العمالي؟  .9
نعم، شطب الرخصة قد يؤثر على الوضع القانوني للمالك أو الشريك، بما في ذلك تأشيرة الإقامة   

وتصريح العمل.

إذا كان لدي عدة رخص، هل سيؤثر ذلك على جميعها؟  .10
نعم، إذا كنت مالكاً  أو شريكاً في رخصة مشطوبة، قد يتم تعليق الرخص الأخرى حتى تصحيح الوضع   

القانوني.

هل توجد استثناءات (مثل النزاعات القانونية أو التجميد القضائي)؟  .11
نعم، الرخص التي عليها قيود قانونية أو قضائية لا تُشطب حتى يتم حل النزاع.  

ماذا يحدث للاسم التجاري بعد إلغاء الرخصة؟  .12

متى يصبح الاسم التجاري للرخصة المشطوبة متاحًا للحجز؟  .13

هل سأحصل على أولوية لحجز الاسم التجاري بعد الشطب؟  .14
لا، الحجز يتم وفقاً  لأسبقية الطلب.  

نعم، إذا كانت رخصتك قد انتهت بعد عام 2015. أما بالنسبة للرخص المنتهية قبل 2015 فيجب تحديث   
الأنشطة المرخّصة لتتوافق مع النسخة الرابعة من التصنيف الصناعي الدولي ISIC، وذلك من خلال زيارة 

أحد مراكز خدمة سلطة أبوظبي للتسجيل ADRA في المواقع التالية: 
أبوظبي  •  

منطقة الظفرة  •  
مدينة العين  •  

يتم:  
حذفه من نتائج البحث العامة.  •  

إتاحته للمستثمرين الجدد للحجز.  •  

يصبح الاسم التجاري متاحاً فور انتقال الرخصة إلى سجل الرخص المشطوبة،   
في حال عدم وجود قيود. حيث: 

لن يظهر الاسم التجاري في نتائج البحث المرتبطة بالرخصة القديمة.  •  
يمكن للآخرين حجزه  •  

الأسئلة الشائعة

الأسئلة قرار الشطب

Expired Licences
Frequently Asked Questions

1. Why did ADRA launch this initiative?

2. What types of licences are impacted by this mechanism? 

3. Which licences are included in the first phase (1st – 30th November 2025)

4. What documents are required to renew an expired or cancelled licence?

5. When can I renew my expired licence?

6. Can I renew my licence online via TAMM platform?

7. What documents must I bring when visiting ADRA to regularize the conditions of 
my licence?

8. Can someone else, such as a PRO, renew or cancel the licence on my behalf?

9. Will the revocation of a licence affect residency visas or labour status?

10. If I have multiple licences, will this affect all of them?

11. Are there any exceptions, such as legal disputes or judicial freezes?

12. What happens to the trade name once the licence is revoked? 

13. When does the trade name of a revoked licence become available for 
reservation? 

14. Will I get priority in reserving the trade name after revocation?

Yes, if your licence expired after 2015. For licences that expired before 2015, the 
licensed activities must be updated to comply with the 4th edition of ISIC. This can be 
done by visiting one of the ADRA Customer Support Centre locations below:
• Abu Dhabi City
• Al Dhafra Region
• Al Ain Region

It is: 
• removed from public search results. 
• made available for new investors to reserve.

No documents are required.

Yes, provided there is official authorisation or a legal power of attorney.

Yes, the revocation of licences may affect the legal status of the owner or partner, 
including residency visa and employment permit.

Yes, if you are an owner or partner in a cancelled licence, other licences may be 
suspended until the legal status is updated.

Yes, licences with legal or judicial restrictions are not revoked until the dispute is 
resolved.

Once a licence is revoked.

No, reservations are made on a first-come, first-served basis.

To ensure the commercial registry is up to date and to encourage investors to update 
their legal status.

All economic licences under ADRA. 

In the first phase, the licences that have expired before 2010 are included.

A notarised lease contract.

You can always renew your expired economic licence. However, if the licence is revoked, 
you need to book a new trade name before renewing the licence.

adra.gov.ae

@adra.abudhabi
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15. What happens if I do not receive any notifications?

16. Where can I update my contact details?

17. If I want to cancel my licence now, must I pay a fine?

18. Does revoking the licence remove the owner’s obligation to formally cancel it? 
If not, what are the consequences? 

19. Can I reactivate a revoked licence after the trade name has been reserved?

20. Does this initiative include licences issued by non-financial economic free zones?

21. How can I contact ADRA about my expired licence?

It is advised to check your email and SMS and update your contact details to ensure 
notifications are received.

Through the TAMM platform, under the Investor Dashboard or visit one of ADRA’s 
customer support centres.

Licences expired  before 2010 are fully exempted from ADRA late renewal penalties.
*Note: ADRA late fee penalty will be paid  (AED 200 per month or part of a 
month) between the date of licence expiry and March 2020. 

No, revoking does not exempt the owner from the responsibility of official 
deregistration, and it may lead to suspension of other licences linked to the owner.

Yes, but you must reserve a new trade name and  provide an addendum to the 
Memorandum of Association if the new name is different from the old one.

No.

Through email or SMS notifications sent as part of the cancellation alerts or by visiting 
any of the ADRA Service Centres in:
• Abu Dhabi City
• Al Dhafra Region
• Al Ain Region

ماذا يحدث إذا لم أتلقَ أي إشعارات؟  .15
يُنصح بمراجعة البريد الإلكتروني والرسائل النصية، وتحديث بيانات الاتصال لضمان وصول الإشعارات.  

أين يمكنني تحديث بيانات الاتصال الخاصة بي؟  .16
عبر منصة تم، في لوحة تحكم المستثمر أو بزيارة أحد مراكزخدمة المتعاملين لسلطة أبوظبي للتسجيل   

      .ADRA

إذا أردت إلغاء رخصتي الآن، هل يجب دفع غرامة؟  .17
الرخص معفاة بشكل كلي من تسديد غرامة التجديد المتأخر لسلطة أبوظبي للتسجيل للرخص المنتهية قبل   

 .2010
    ملاحظة: يتم احتساب غرامة التجديد المتأخر لسلطة أبوظبي للتسجيل بناء على الفترة بين تاريخ انتهاء 

الرخصة وشهر مارس 2020، بواقع 200 درهم عن كل شهر أو جزء من الشهر.

هل شطب الرخصة يلغي التزام صاحبها بإلغائها؟ وإن لم يكن، ما العواقب؟  .18
لا، الشطب لا يعفي صاحب الرخصة من مسؤولية الإلغاء الرسمي، وقد يؤدي إلى تعليق رخص أخرى   

مرتبطة به.

هل يمكنني إعادة تفعيل رخصة مشطوبة بعد أن تم حجز الاسم التجاري؟  .19
نعم، يمكن اعادة تفعيل الرخصة بعد شطبها، وذلك بعد توفير حجز اسم تجاري جديد وتوفير ملحق عقد   

تأسيس في حال اختلاف الاسم الجديد عن الاسم القديم . 

20. هل تشمل هذه المبادرة الرخص الصادرة من المناطق الاقتصادية الحرة غير المالية ؟
لا.  

21. كيف يمكنني التواصل مع سلطة أبوظبي للتسجيل بخصوص رخصتي المنتهية؟
عبر البريد الإلكتروني أو الرسائل النصية القصيرة التي يتم إرسالها ضمن إشعارات الشطب. أو زيارة أحد مراكز   

خدمة  المتعاملين لسلطة أبوظبي للتسجيل ADRA في المواقع التالية: 
أبوظبي  •  

منطقة الظفرة  •  
مدينة العين  •  
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